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  همه شواهد و قرائن موجود به تدریج حکایت از آن می کند 
که  گویا بعد از نزدیک به 45 سال جمهوری اسلامی ایران دارد 
به واشنگتن برای مذاکره پیرامون اختلافات موجود چراغ 
سبز هایی نشان می دهد. اما سوال اساسی آن است که منتقدین 
چه تدبیری باید بیندیشند؟ آیا باید جنجال به راه انداخته و 
بگویند که اگر قرار است با آمریکا مذاکره صورت بگیرد پس چرا 
زمان روحانی که مذاکره صورت گرفته بود این قدر ظریف و تیم 
مذاکره کننده و دولت روحانی تحت فشار قرار گرفت که چرا با 
آمریکایی ها مذاکره می کنید؟ به نظر می رسد که منافع ملی 
ایجاب می کند که بالاخره سرانجام با  غرب پشت میز مذاکره 
بنشینیم. واقع مطلب آن است که حتی ایدئولوژیک ترین، 
تندروترین و انقلابی ترین چهره ها و شخصیت ها نیز متوجه 
شده اند که  بسیاری از نسل جوان برای آمریکا و دشمنی 
اگر هم نیستند.  قائل  ارزشی  آمریکا و غرب چندان   با 

 استکبار ستیزی برای مردم ایران از یک جایگاهی برخوردار بوده 
امروز که در مهرماه 1402 هستیم این مفهوم از منزلت و جایگاه  
گذشته برخوردار نیست. به علاوه به تدریج در حال مشخص 
شدن است که آمریکا ستیزی منافع ملی را طی این  مدت تحت 
الشعاع قرار داده است. همان طور که گفته شد حتی تندروترین 
جریان ها و چهره ها نیز متوجه شده اند که اگر هم روزی ستیز 
با غرب برای ایرانیان از ارزش و اعتباری برخوردار بود امروز  
 از آن جایگاه برخوردار نیست . حتی نیازی به همه پرسی و

 نظر سنجی نیست و کافی است که مسئولان نگاهی به فضای 
مجازی، رسانه ها و مطبوعات بیندازند و ببینند که اساسا بجز 
تریبون های نماز جمعه و صدا و سیما آیا از هیچ منبع و مآخذ 
دیگری آمریکا ستیزی مورد تایید و تصدیق قرار می گیرد؟ 
بنابر این به هیچ روی نگوییم که اگر قرار بود آمریکا ستیزی 
کنار گذاشته شود چرا 4 سال پیش، 10 سال پیش یا 20 سال 
پیش نکردیم. بپذیریم که به هر حال آمریکا ستیزی ایدئولوژی 
نظام است و به این سادگی نمی توان انتظار داشت که به کناری 
گذاشته شود. چون طرفداران این رویکرد خواهند پرسید 
که اگر آمریکاستیزی را می شد کنار بگذاریم چرا سال ها 
 زودتر از این آن را کنار نگذاشتیم. چرا این همه هزینه بابت 
آمریکا ستیزی پرداخت کردیم و حالا می خواهیم آن را کنار 
بگذاریم. این بحث ها نباید مطرح شود برای اینکه این امکان 
و احتمال وجود دارد که جریان های تندرو نگران از چنین 
بحث هایی که به وجود بیاید باز هم بر آمریکاستیزی اصرار بورزند 
و آن جسارت و شهامت لازم را در برخی مسئولان امر که باید  
به خرج دهند ، از بین ببرند  در نتیجه همچنان آمریکا ستیزی 

ادامه پیدا کند. 

 مذاکره  یا آمریکا ستیزی؟
یادداشت

  پیام مهم رهبر انقلاب 
همزمان با هفته دفاع مقدس

 حضرت آیت ا... خامنه ای، رهبر معظم انقلاب 
در پیامی به مناسبت هفته دفاع مقدس و روز 
تجلیل از شهدا و ایثارگران تاکید کردند که باید 
پیام شهیدان را به درستی بشنویم و از آن برای 
آبادی دنیا و آخرت بهره گیریم. پیام رهبر معظم 
انقلاب اسلامی که بعد از ظهر پنجشنبه توسط 
حجت الاسلام موسوی مقدم، نماینده ولی فقیه 
در بنیاد شهید و امور ایثارگران، در گلزار شهدای 
بهشت زهرای تهران قرائت شد، به شرح ذیل 
است: بسم ا... الرّحمن الرّحیم فرصتِ روزهای 
خاطره انگیز دفاع مقدس را برای سلام بر شهیدان 
عزیز و تعظیم در برابر ارواح مطهر آنان مغتنم 
می شمارم. شهیدان، ستارگان راهنمایند؛ الگوهای 
بی زوال برای همه  ما و نسل های پس از مایند؛ رفتار 
آنان درس است؛ انگیزه های آنان حکمت است. 
پیام آنان را باید به درستی بشنویم و از آن برای 
آبادی دنیا و آخرت در همه  دوره ها و نسل ها بهره 
بگیریم. سلام خداوند و اولیائش بر شهیدان عزیز. 
سیّدعلی خامنه ای/ 1402/7/6

 پیام رئیسی 
به رئیس جمهور پاکستان

رئیسی در پیامی به رئیس جمهور پاکستان 
ضمن محکومیت اقدام تروریستی ناجوانمردانه در 
منطقه بلوچستان پاکستان تصریح کرد: این اقدام 
کور بار دیگر نشان داد که تروریست ها با ناآگاهی و 
دوری از تعالیم رحمانی دین مبین اسلام، هدفی 
جز ایجاد تفرقه در بین مسلمانان ندارند. در این 
پیام آمده است: این اقدام کور بار دیگر نشان داد که 
تروریست ها با ناآگاهی و دوری از تعالیم رحمانی 
دین مبین اسلام، هدفی جز ایجاد تفرقه در بین 
مسلمانان ندارند که البته این بار هم در رسیدن به 
اهداف نامشروع و غیرانسانی خود ناکام خواهند 
ماند. امیدوارم عاملان این جنایت هر چه سریع تر 
شناسایی و به سزای عمل ننگین خود برسند. 
جمهوری اسلامی ایران با قاطعیت آماده همکاری 
با آن کشور برای مبارزه با هرگونه مظاهر تروریسم 
و افراطی گری بوده و از جامعه جهانی به ویژه 
کشورهای اسلامی نیز می خواهد به جد در مقابل 
این اقدام جنایتکارانه واکنش نشان داده و مانع از 

تکرار چنین حوادث تلخی شوند. 

 حق بهتان زدن نداریم
استاد عالی حوزه های علمیه گفت: بعضی از 
آقایان با اشاره به کلمه »باهتوهم« در حدیث 
شریف کافی، استدلال کرده اند که اگر اهل بدعت 
را دیدید، بهتان به آنها بزنید، یعنی برای اینکه آنها 
را از چشم مردم بیندازید چیزهایی هم که در مورد 
آنها نیست به آنها نسبت بدهید! اما این به نظر ما 
درست نیست، معنای »باهتوهم«، بهتان زدن 
نیست بلکه از بهت و حیرت است یعنی به گونه ای 
برخورد کنید که مبهوت بمانند، بهتان زدن یک 
امر غیر اخلاقی است و وقتی غیر اخلاقی شد، 
نسبت به هر کسی باشد چه مسلمان، چه مشرک، 
چه کافر، خلاف اخلاق است و لذا ما حق بهتان 
زدن نداریم. آیت ا... علوی بروجردی بیان داشت: 
اگر »باهتوهم« را به معنای بهتان بگیریم، مخالف 
با همه روایات دیگر و اصول اصلی ماست و این 
معنا تمام نیست، ولی بعضی هم به معنای بهتان 
گرفته اند و نه تنها به اهل بدعت که آن را به دیگر 
موضوعات نیز تسرّی داده و اینگونه نتیجه گیری 
کرده اند که هر کس با من مخالف هست، ما جواز 

بهتان به او را داریم .

  خنثی سازی تلاش برای 
ترور زنجیره ای 

وزیر اطلاعات از خنثی سازی تلاش برای ترور 
زنجیره ای چند مولوی، قاضی و پاسدار در کشور 
خبر داد. حجت الاسلام خطیب در جمع اعضای 
هیات های نظارت استانی سراسر کشور در مشهد 
با بیان اینکه دشمنان به دنبال ناامن کردن مرزهای 
شرقی کشور هستند، افزود: دشمنان در بازه 
زمانی هشتم مهرماه تلاش داشتندتا چند مولوی، 
پاسدار، قاضی و... را در کشور ترور کنند و طرفین 
را مقصر این حادثه جلوه دهند وبه اختلافات قومی 
و مذهبی دامن بزنند. وزیر اطلاعات تصریح کرد: 
دشمنان به دنبال ناامن کردن مرزهای شرقی 
کشور هستند و لازم است علمای شیعه، اهل 

سنت و مسئولان هوشیار باشند. 

 دستور زدن عین الاسد 
ظرف مدت کوتاه

سرلشکر رحیم صفوی دستیار و مشاور عالی 
فرمانده معظم کل قوا گفت: دفاع مقدس امنیت 
ملی ایران را برای هشتاد سال تضمین کرده 
است و ما آنقدر قوی شده ایم که حتی قدرت های 
بزرگی مثل آمریکا تصور حمله نظامی به ایران 
را ندارند. بعد از شهادت حاج قاسم سلیمانی 
حضرت آقا دستور دادند که پایگاه عین الاسد 
را ظرف مدت کوتاهی با موشک بزنید. آقای 
ترامپ نیز فرماندهان ارتشش را حاضر کرد که 
این کار را تلافی کند. آن ها استدلال کردند که 
اگر ما جواب ایران را بدهیم ایران موشک های 
خود را آماده کرده است و تمام نیروهای مسلح 
ما در عراق، کویت و بحرین همگی مورد اصابت 
موشک های ایران قرار می گیرد و ما هم نمی توانیم 
در مقابلشان ایستادگی کنیم. در حقیقت نیز ما 
موشک هایمان را آماده کرده بودیم. وقتی که ایران 
هواپیمای بدون سرنشین آمریکا را سرنگون کرد 

هم همین طور شد. 

 صادق زیباکلام
فعال سیاسی 

خبــــر
 آیت ا... سید حسن خمینی:   

برخی مدافعان امام مدافع خودشان هستند
آرمان ملی: یادگار امام)ره( در مراسم سی و پنجمین سالگرد 
تأسیس مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)ره(، گفت: به نظرم 
امام جزو مظلوم ترین شخصیت هایی است که امروز در جامعه ما 
حضور دارد. تعبیر »حضور دارد« برای این است که اگر امام زنده 
نبود این مقدار مورد عشق مردم نبود و همچنین این مقدار مورد 
هجمه دشمنانش واقع نمی شد. آیت ا... سید حسن خمینی با 
تأکید بر اینکه امام زنده است، گفت: این امام امروز مظلوم است. 
به نظر من چرایی مظلومیت ایشان را در چند عامل باید دید. 
یک اینکه بخش زیادی از مردم او را نمی شناسند. شرایط او را 
درک نکرده اند و در پرتو اشراق او نبوده اند. در دوره های گذشته 
شاگردان امام بودند که امام را می شناختند و بیان می کردند. 
امروز کسانی که امام را با چشم سر دیده باشند بالای 50 سال 
هستند و اگر علاوه بر مشاهده، درک کرده باشند، بالای 70 
سال دارند. جامعه ای که امام به آن آمد، دیوانه نبودند که 98 
درصد از آنها با او همراه شدند! بلکه حسی از او داشتند. قاطبه 
مسلمانان جهان، شیعیان و حتی مستضعفان عالم این فرد را در 
اعماق جان شان پذیرفتند و با او ارتباط قلبی ایجاد کردند. وی 
یادآور شد: شاید از حلقه شاگردان امام و کسانی که درس علمی 
امام را درک کرده اند، معدودی باقی مانده باشند؛ ان شاءا... خدا 
همه آنها را به سلامت بدارد، ولی بالأخره این تقدیر است که تعداد 
آنها کمتر شود. پس مظلومیت اول این امام است که ناشناخته 
است و یاران ایشان نتوانستند بخش بزرگی از این معلومات را به 
بعدی ها منتقل کنند. اگر هم علم را بتوان منتقل کرد، حس را 
نمی شود. سید حسن خمینی اظهار کرد: دومین بعُد مظلومیت 
که اتفاقا از اولی مهمتر است، این است که امام مسئول اموری 
شناخته می شود که ربطی به او ندارد. وی با بیان اینکه نمی توان 
مسئولیت تمام وضعیت موجود را به سبد امام گذاشت، یادآور شد: 
امروز مشکلاتی چون تورم و گرانی  بسیار سنگین است. اما آدرس 
غلط دادن نسبت به ریشه ها، مصداق همان مظلومیتی است که 
اشاره کردم. در مقابل برخی که می گویند سرمنشأ همه مشکلات 
انقلاب 57 است، باید پاسخ داد که اصلا چرا می گویید انقلاب 57؟ 
بگویید انقلاب مشروطه! چرا هرکسی دلش می گیرد، بازه زمانی 
آن را به 44 سال پیش می برد؟ اتفاقاتی در هر بازه زمانی افتاده که 
مسئولیتش با متصدیان آن دوره است. اما بعد از آن دوره به قدری 
فراز و فرود بوده که مثلا مگر می توانید تمام جزئیات وضع موجود 
را به سه دولت قبل وصل کنید؟! در حالی که در خصوص کلیت 
انقلاب همه سختی ها را به 10 دولت قبل وصل می کنید! معرفی 
اصل انقلاب و اندیشه امام به عنوان علت العلل مشکلات کنونی 
در صورتی صحیح است که بتوان با استدلال به اثبات رساند وضع 
موجود نتیجه منطقی، قطعی و ناگزیر آن مسیر است، ولی اگر 
معتقد باشیم وضع موجود حاصل اتفاقا انحراف از آن مبانی است، 
دیگر نمی توان تمام گذشته را تخطئه کرد و زیر سوال برد. یادگار 
امام تأکید کرد: سومین عامل مظلومیت هم بحث این است که 
اتفاقا برخی مدافعان امام مدافع خودشان هستند؛ از امام دفاع 
نمی کنند که از امام دفاع کرده باشند، امام را سند اعمال خودشان 
می کنند. امامی هم که دائما ترویج و دفاع می شود در مقام دفاع 
از امام نیست، بلکه در مقام دفاع از من گوینده است. این گروه 
به امام کد نمی دهند که امام را زنده نگه دارند، بلکه از ایشان کد 
می آورند که خود را از انتقادات مبرا کنند؛ لذا اگر انتقاداتی به آنها 

وارد باشد، به امام هم وارد می شود. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور در 
دیدار اعضای هیات امنای کمیته 
امداد امام خمینی)ره(، کاهش 
فاصله طبقاتی را یکی از اهداف مهم 
انقلاب اسلامی دانست و بر لزوم 
تهیه و تدوین »سند کاهش فقر« و 
پایش و رصد مستمر آن با همکاری 
کمیته امداد امام خمینی)ره( تاکید 
کرد. سید ابراهیم رئیسی رفع فقر 
مطلق را هدف اصلی این سند خواند 
و با اشاره به افزایش قابل توجه رشد 
اقتصادی کشور در نیمه اول امسال 
ابراز امیدواری کرد که بهبود شرایط 
اقتصادی و مجموعه اقدامات و 
خدمات دولت با همکاری نهادهای 
حمایتی از جمله کمیته امداد بتواند 
اقدام مهم و موثری در جهت تحقق 
این هدف رقم بزند. »ارائه خدمات 
اورژانسی به فقرا«، »شبکه سازی 
خیرین و مسجدمحوری«، »توزیع 
عادلانه امکانات«، »هشدار دادن 
نسبت به تصمیمات و قوانین فقرزا« 
و »افزایش کمی و کیفی اهدای 
جهیزیه به خانواده های نیازمند« 
از جمله توصیه های رئیس جمهور 
کمیته  امنای  هیات  اعضای  به 
امداد امام خمینی)ره( بود. رئیسی 
با مطلوب ارزیابی کردن اقدامات 

کمیته امداد امام خمینی)ره( در 
اجتماعی  نشاط  افزایش  جهت 
به ویژه در میان محرومین، فقرا و 
مستمندان، عدم همراهی مردم در 
اغتشاشات پاییز سال گذشته به رغم 
برخی گلایه ها در مسائل اقتصادی 
و معیشتی را ناشی از صداقت در 
خدمت رسانی از سوی حاکمیت 
دانست و بر تقویت این نهاد حمایتی 
به عنوان یکی از اولویت های مهم 
دولت تأکید کرد. همچنین  رئیس 
جمهور به منظور بازدید و افتتاح 
آیین  در  حضور  و  پروژه  چند 
جایزه  دوره  پنجمین  افتتاحیه 
بین المللی مصطفی)ص( به استان 
اصفهان سفر کرده است ، در مراسم 
آغاز به کار مرحله دوم خط انتقال 

آب دریای عمان به استان اصفهان 
گفت: به سامان رسیدن 50 درصد 
کار و شروع فاز دوم این پروژه نشان 
می دهد که مشکل مالی و موانع 
دیگر و تملک ها هیچ کدام مانع نشده 
و تصمیمی که دولت گرفته با قوت 
دنبال می شود. وی  ادامه داد: این ها 
خبرهای خیلی خوبی است که مردم 
بدانند کار دچار مشکل نشده و با 
سرعت ادامه دارد و ان شاءا... زودتر 
هم به سامان خواهد رسید. رئیسی 
در مراسم بهره برداری رسمی از فاز 
نخست نیروگاه برق خودتامین 
914 مگاواتی مجتمع فولاد مبارکه 
به ظرفیت ۳07 مگاوات، ضمن 
قدردانی از زحمات و تلاش های 
همه دست اندرکاران این مجتمع 

صنعتی و تولیدی گفت: رشد تولید 
از ضرورت های جدی امروز کشور 
است. رئیس جمهور با اشاره به 
اینکه کشور در عرصه های مختلف 
پیشرفت های زیادی داشته است، 
افزود: شرط اساسی تداوم این 
پیشرفت ها و نیز تحقق و موفقیت 
اقتصاد مقاومتی، رشد، رونق و 
استقلال تولید به ویژه در زمینه 
صنایع مادر است. ئیس جمهور با 
اشاره به تلاش دشمن برای ضربه 
به اقتصاد کشور و معیشت مردم 
خاطرنشان کرد: تمام تلاش دشمن 
این بود که تولید کشور را دچار 
توقف و عقب گرد کند، اما اعلام 
نرخ رشد قابل توجه بهار امسال از 
سوی بانک مرکزی و مرکز آمار، 
دشمن را گیج می کند که چگونه 
شدیدترین  تحت  که  کشوری 
تحریم ها و تهدیدهاست این میزان 
پیشرفت دارد. وی تصریح کرد: 
دولت پرداخت عادلانه را دنبال 
می کند که تاکنون نتوانستم به 
آنچه مدنظر ماست عمل کنیم. عدم 
اجرای عدالت در پرداخت ها یکی از 
مسائلی است که بسیار بنده را رنج 
می دهد و معتقدم باید سریع تر به 

سامان برسد.

رئیس جمهور:

تصمیمیکهدولتگرفتهباقوتدنبالمیشود
   لزوم تهیه »سند کاهش فقر« و پایش مستمر آن با همکاری کمیته امداد

 هشدار آیت ا... نوری
 همدانی

  مرجع تقلید شیعیان گفت: امروز در 
کشور ما بعضی از بانک ها و مؤسسات با 
دریافت بعضی از عناوینی که مصداق 
رباست در حال دریافت ربا هستند و 
مردم را بیچاره کرده اند، هرچه هم 
می گویم توجه نمی کنند مردم به ما نامه 
می نویسند و استفتائی به ما می رسد ما 
هم می گویم حرام است اما گوش شنوایی 
نیست. آیت ا... حسین نوری همدانی، این 
مرجع تقلید در دیدار با عده ای از محققان 
تفسیر قرآن که در قم انجام شد، اظهار 
کرد: علمای بزرگ معمولاً به خاطر شرایط 
زمان بیشتر به مباحث روایی پرداختند، 
شاید در آن  زمان لازم بود تا براساس آن 
روایات صحیح، تفسیر حقیقی از آیات در 
آینده استفاده شود. وی با تاکید بر اینکه 
باید ما پاسخ تهمت هایی که در تفاسیر 
عامه به ما زده شده است را در یک فضای 
علمی واستدلالی بدهیم ودلایل خود را 
بیان نماییم، افزود: ما همان طور که امام 
راحل و قبل آن آیت ا... العظمی بروجردی 
فرمودند قائل به تقریب هستیم ولی به 
آن معنی نیست که حقایق و دلایل خود 
را کتمان کنیم، در طول تاریخ فضای 
مناظره بوده است در عین اینکه به عقاید 

هم احترام می گذاشتند. 

 آرمان ملی: وزیر کشور گفت: دشمنان با تبلیغ 
و تأکید بر مشکلات به دنبال القای ناکارآمدی 
نظام به ویژه در قوه مجریه هستند تا مردم را ناامید 
کنند. احمد وحیدی در دوازدهمین اجلاسیه 
مجلس خبرگان رهبری، انتخابات امسال را بسیار 
تعیین کننده دانست و گفت: توپخانه تبلیغاتی 
استکبار علیه این انتخابات به کار افتاده و هدف 
این است که مشارکت در انتخابات را کاهش 
دهند. وزیر کشور با بیان اینکه دشمنان با تبلیغ و 
تاکید بر مشکلات به دنبال القای ناکارآمدی نظام 
به ویژه در قوه مجریه هستند، افزود: دشمنان 
می خواهند با این کار باعث ناامیدی مردم شوند 
و متأسفانه برخی افراد در داخل کشور نیز با 
اقدامات دشمنان همسو هستند و این خط را با 
مباحثی مانند تحریم انتخابات دنبال می کنند. 

وحیدی با اشاره به تعیین چهار راهبرد امنیت، 
سلامت، رقابت و مشارکت از سوی رهبری برای 
انتخابات پیش رو، ادامه داد: این چهار راهبرد 
مدنظر ماست. در حوزه امنیت ابعاد آن مشخص 
است و دستگاه های مرتبط هم باتجربه اند و تا 
به حال هم مشکل خاصی نداشته ایم و ان شاءا... 
امسال هم نخواهیم داشت. وی تاکید کرد: اگرچه 
باید این نکته را در نظر داشته باشیم که دشمنان 
نظام چون امسال در زمینه ایجاد اغتشاشات موفق 
نبودند به سمت اقدامات تروریستی و تخریبی 
روی آوردند که گزارش شکست آنان در چند 
روز گذشته منتشر شد. این امر آمادگی بیشتر 
ما را مطالبه می کند. وزیر کشور یادآور شد: در راه 
تحقق راهبرد سلامت باید با اجرای دقیق قوانین 
از رأی مردم که به تعبیر رهبری حق الناس است 

حفاظت کنیم. مهم ترین راهبرد دشمن برای 
کاهش مشارکت، ایجاد ناامیدی است که این 
کار را با تمرکز بر ناکارآمد جلوه  دادن نظام انجام 
می دهند و در مقابل، لازم است دلسوزان انقلاب 
که در جامعه تأثیرگذار هستند برای افزایش 
مشارکت فعال شوند. وحیدی با اشاره به تغییرات 
قانون انتخابات مجلس، گفت: شاید مهم ترین 
تغییر صورت گرفته را بتوان اضافه  شدن مرحله 
پیش ثبت نام دانست که به نفع متقاضیان است، 
زیرا فرصت بهتری را ایجاد می کند تا در بررسی ها 
حق متقاضیان ضایع نشود. وی با اشاره به اینکه 
در مرحله پیش ثبت نام شاهد مشارکت بالای 
داوطلبان از طیف های مختلف بودیم، افزود: این 
در حالی است که تلاش های بسیار صورت گرفته 

بود تا میزان ثبت نام ها کاهش پیدا کند. 

وزیر کشور: 
توپخانه تبلیغاتی استکبار علیه انتخابات به کار افتاده است

هراس اصولگرایان از استراتژی ارتش سایه ها در جریان اصلاحات

مصباحی مقدم: غفلت نکنید اصلاح طلبان دقیقه 90 می آیند

 ویژگی های خاص
 موشک اسرائیل زن 

 برگزاری انتخابات 
پیش رو با قانون 

اصلاح شده 

 سخنگوی وزارت دفاع گفت: 
با  قاسم  متناسب  حاج  موشک 
تهدیدها ساخته شده است. سردار 
سرتیپ رضا طلایی نیک با اشاره 
دستاوردهای  از  نمونه هایی  به 
دفاعی  صنعت  متخصصان 
کشورمان گفت در سامانه موشک 
باور ۳7۳ انواع تجهیزات رهگیری، 
راداری، شناسایی و درگیری به 
کار رفته است؛ امروز موشک هایی 
در اختیار داریم که اسم آنها را 
موشک های اسرائیل زن گذاشته ایم 
و نقطه هدف آنان در وهله اول 
است.  وی  اشغالی  سرزمین های 
با بیان اینکه موشک حاج قاسم 
 متناسب با تهدیدها ساخته شده 
است، خاطرنشان کرد: این موشک 
اسرائیل زن است. این موشک دارای 
و  است  ترکیبی  جامد  سوخت 

به صورت مایل پرتاب می شود. 

نظیف، سخنگوی   هادی طحان 
شورای نگهبان گفت: انتخابات پیش رو 
با قانون اصلاح شده برگزار خواهد شد و 
شورای نگهبان بر اساس آن به نظارت بر 
انتخابات خواهد پرداخت. وی افزود: از 
این رو لازم است جلسات و کارگاه های 
آموزشی برای اعضای هیات های نظارت 
و دفاتر استانی شورای نگهبان برگزار 
انتخابات  قانون  شود. طرح اصلاح 
مجلس شورای اسلامی چندین بار 
میان کمیسیون شوراها، صحن علنی 
مجلس، شورای نگهبان، هیأت عالی 
نظارت و صحن مجمع تشخیص رفت 
و برگشت داشت. این طرح 57 بند 
دارد که هیات عالی نظارت بر حسن 
اجرای سیاست های کلی نظام به یکی از 
بندهای آن که همان برگزاری انتخابات 
تناسبی در تهران بود ایراد گرفت، این 
مسئله موجب شد تا مواد دیگر طرح هم 
برای تصویب تحت تاثیر قرار گیرند تا 
اینکه مجلس تصمیم گرفت بند مورد 

اختلاف را حذف کند. 

  آرمان ملی- احسان اسقایی: کمتر از 
چهار ماه تا برگزاری انتخابات مجلس زمان 
باقی مانده  است اما  فعلا خبری از حضور جریان 
اصلاح طلب و گروه های سیاسی نزدیک به 
این جریان نیست. آنها حتی رئیسی را هم نقد 
نمی کنند. با این وجود برخی هنوز هم اینگونه 
تحلیل می کنند که اصلاح طلبان قصد دارند 
در انتخابات مشارکت داشته باشند. البته بیراه 
هم نمی گویند اینکه احزاب پیش روی جریان 
اصلاحات یعنی حزب اتحاد ملت و احزاب 
نزدیک به این حزب هستند که تمایلی به حضور 
در انتخابات مجلس ندارند اما سایر احزاب 
این جریان همچون کارگزاران سازندگی، 
ندای ایرانیان و سایر احزاب کمتر تاثیرگذار 
این جریان از قبل برنامه هایی برای حضور 
در انتخابات مجلس داشته و از مصاحبه های 
اعضایشان مشخص است که قصد دارند حد اقل 
از نامزدهایی که مورد تایید صلاحیت قرار 
می  گیرند، حمایت کرده تا به زعم خود از 
تکرار مجلسی یکدست همانند مجلس کنونی 
جلوگیری کنند. اثرگذاری این احزاب تا زمانی 
که جبهه اصلاحات به صورت واحد و با تمام 
ظرفیت خود وارد انتخابات نشود کم است. 
چرا که اصلاح طلبان عموما در شهرهای بزرگ 
پایگاه رای قابل توجه دارند و از قرار معلوم 
فعالان سیاسی همین احزاب اصلاح طلب در 
شهرهای بزرگ هم تلاشی برای حضور در 

انتخابات نمی کنند. 
 حضور اعتدالیون

 با این وجود نزدیکان به حسن روحانی و 
اعتدالگرایان که در کمترین فاصله با جریان 
اصلاحات قرار دارند ابراز تمایل کرده اند که 
در انتخابات حاضر شوند. برخی از معاونین و 
مقامات دولت قبل از قرار معلوم در انتخابات 
شرکت کرده اند و نام برخی از آنها هم رسانه ای 
شده. به نظر این دسته از فعالان سیاسی و 
برخی از فعالان جریان اصولگرای میانه و 
حتی سنتی تمایل به حضور در انتخابات پیدا 
کرده اند. با این وجود تا مشخص شدن نتیجه 
تایید صلاحیت ها نمی توان در مورد حضور 
جریانی اعتدالیون و حمایت های مردمی از 
این جریان صحبت کرد. هر چند از لابه لای 
سخنان افراد نزدیک به طیف حسن روحانی 

می توان تمایل آنها را به حضور در انتخابات دید 
اما نزدیکان به علی لاریجانی حتی پرشور تر 
انتخابات  در  به حضور  نسبت  دسته  این 
تصمیم گیری کرده اند و واضح است با کلید 
واژه خالص سازی و لزوم مقابله با خالص سازان 
قصد دارند از یکدست شدن مجلس آینده 

جلوگیری کنند. 
 هراس از استراتژی ارتش سایه ها

 برخی از اصولگرایان که دل در گرو عدم 
تمایل اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات 
مجلس دارند تا بتوانند مجلسی یکدست تر 
را ساماندهی کنند چنانچه حدادعادل نیز بر 
این موضوع تاکید کرده است که باید مجلسی 
انقلابی تر از مجلس کنونی ایجاد کنیم، بعضا 
حتی از تحرکات برخی از چهره های جریان 
اصلاحات که عموما به صورت انفرادی در 
انتخابات ثبت نام کرده اند، نگرانند و حتی 
دچار سردرگمی شده اند که نکند که نتوانند 
استراتژی خود برای مجلس آینده را به صورت 
کامل پیاده سازی کنند؛ استراتژی ای که بر 
مبنای تئوری خالص سازی پایه گذاری شده 
است. گاهی هم به علت عدم اعلام مواضع از 
سوی اصلاح طلبان دچار توهماتی می شوند 
که گویا اصلاح طلبان قرار است یک باره یک 
لیست قدرتمند تهیه کرده و شانه به شانه 
جریان اصولگرا زده و آنها را از گردونه انتخابات 
خارج کنند. این کلید واژه که عملا مانند ارتش 
سایه ها علیه آن ها عمل می کند. ارتشی که 
در برخی انتخابات ها در روزهای آخر ورق را 
به ضرر آنان و به نفع اصلاح طلبان تغییر داده 
است. به عبارت بهتر آنها اینگونه فکر می کنند 
که اصلاح طلبان در سکوت در حال برنامه ریزی 

به منظور حضور در انتخابات هستند. 
 هشدار مصباحی مقدم

 مصباحی مقدم فعال اصولگرا و سخنگوی 
جامعه روحانیت مبارز تهران در ارتباط با 
احتمال آمادگی اصلاح طلبان برای حضور در 
انتخابات گفت: »به نظر من بعضی از دوستان 
در جریان اصولگرا همین تصور را دارند که 
اصلاح طلبان به میدان نخواهند آمد و انگیزه ای 
ندارند و بنابراین ما باید درون جناح اصولگرایی 
نوعی رقابت ایجاد کنیم تا شور انتخاباتی بالا 
برود. کما اینکه در سخن قبلی به آن اشاره 

شد. شخصا نظرم این است که نمی شود اینطور 
محاسبه کرد و ممکن است رقبا دقیقه نود 
به میدان بیایند. این احتمال ضعیف نیست 
و تعداد قابل توجه ثبت نامی ها از جریان 
اصلاح طلب در سراسر کشور و خصوصا از تهران 
نشان می دهد که اینها برای ارائه یک لیست 
کامل الان به خوبی آدم های شناخته دارند. 
درست است که برخی از معاریف این جریان پا 
به عرصه انتخابات نگذاشتند و ثبت نام نکردند 
اما اگر بخواهند یک لیست مطرح ارائه کنند 
امکانش وجود دارد. البته ظاهرش این است 
که اختلافات درون جناحی در درون جریان 
اصلاح طلب دیده می شود ولی هیچ بعید نیست 
که محوریتی ایجاد شود که آنها را دور هم جمع 
کند و به اشتراکاتی برسند و لیست واحدی را 
ارائه دهند و رقابت جدی شود. تعداد قابل توجه 
ثبت نامی ها از جریان اصلاح طلب در سراسر 
کشور و خصوصا از تهران نشان می دهد که 
اینها برای ارائه یک لیست کامل الان به خوبی 
آدم های شناخته دارند. خیلی خوب است که 
آقای مصباحی مقدم از حضور یک باره جریان 
اصلاحات هراس داشته باشند و این پالس را 
به جریان اصولگرا ارسال کند که آماده حضور 
اصلاح طلبان باشند اما به نظر می رسد. این 
هراس آنها از پایگاه لرزان شان در نزد افکار 
عمومی است. بسیاری از اصولگرایانی که اکنون 
بر صندلی های سبز مجلس شورای اسلامی 
تکیه زده اند با چند ده  هزار رای این مسند را به 
دست آورده اند. آرایی که در حد آرای سفید و 
باطله صندوق هایی است که در انتخابات هایی 
که اصلاح طلبان حضور داشتند، اخذ شده. از 
این رو هشدار می دهند اگر اصلاح طلب هایی 
در حوزه ای تایید شدند ممکن است با مقداری 
رای بالا در برابر رای پایین آنها به مجلس راه 
یافته و مجلس یک دستی که آرزویش را دارند 
را نبینند. نگاهی به فراکسیون اقلیت جریان 
اصلاح طلب در مجلس های  پنجم و هشتم 
و برخی مجلس های دیگر نشان می دهد که 
اصلاح طلبان در آن مجلس ها عملا به صحنه 
گردان تبدیل شده بودند. از این رو حتی از 
تک و توک اصلاح طلبانی که احتمالا تایید 
صلاحیت شده و به مجلس راه خواهند یافت 
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